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بهانه تحریم ها بهانه خوبی نیست، چون پیشتر کره 
اعلام کرد از طریق یک کشور دیگر مثلا مثل عمان 
نسبت به پرداخت پول های بلوکه شده ما اقدام می 
کند.ما این موضوع را یک راهکار دانستیم و پذیرفتیم 

اما ظاهرا باز به بهانه های مختلف طفره رفتند.
چهار ســالی از بلوکه شــدن ۷ میلیارد دلار پول ایران در کره 
جنوبی می گذرد و علیرغم تلاش های دیپلماتیک هنوز موفق 
به آزاد سازی آن نشده ایم. بازار ایران برای کره ای ها بازار بکری 
است و آن ها به طور قطع دوست ندارند این بازار را از دست بدهند، 
از لوازم خانگی گرفته تا خودرو و خدمات پس از فروش آن. به نظر 
می رسد اگر چه بلوکه شدن این پول در کره برای آن ها سودآور 
است، ولی به لحاظ از دست ندادن همان بازار بکر کره ای ها مایل 
به پرداخت آن هستند و این تحریم ها و فشار آمریکاست که بر 
ادامه بلوکه شدن این رقم صحه می گذارد. از سوی دیگر پیش تر 
عمان برای رفع اختلافات بین کره جنوبی و ایران اعلام آمادگی 
کرده و پیشنهاد این کشور مورد موافقت ایران و کره جنوبی قرار 
گرفته بود که این همکاری نیز هنوز به سرانجام نرسیده است. 
عدم حصول نتیجه این تلاش ها در رها سازی پول های بلوکه 
شده ایران در کره جنوبی موجب شد تا رئیس جمهور در نامه ای 
از رئیس مجلس درخواست پیگیری آزاد سازی این ۷ میلیارد دلار 
را بکند، تا مجلس با بررسی و گرفتن تصمیم درست در این راستا 

گام بردارد. »خبرآنلاین« در گفت و گو با شهریار حیدری عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به این موضوع 

پرداخته است.
پس از تلاش های زیاد دیپلماتیک برای وصول طلب 

جمهوری اسلامی از کره جنوبی و محقق نشدن آن، 
اخیرا رئیس جمهوردر نامه ای از مجلس درخواست 
کرده تا موضوع را پیگیری کند. برنامه کمیســیون 

امنیت ملی در ارتباط بااین موضوع چیست؟

دولت رایزنی هایی پیرامون بازگشت پول های بلوکه شده ما در کره 
انجام داده که به نتیجه نرسیده، از این رو از مجلس خواسته است 
برای تعلیق یا افزایش سطح روابط با کره تصمیم گیری کند. از این 
جهــت کار دولت در جهت ارجاع این موضوع به مجلس یک کار 
قانونی است .کمیسیون تخصصی این موضوع هم کمیسیون امنیت 
ملی است و کمیسیون فرعی موضوع هم کمیسیون قضایی مجلس 
است. این دو کمیسیون در هفته آینده که شروع بکار مجلس خواهد 
بود این موضوع را بررسی می کنند و قطع به یقین پیرامون چگونگی 
موضوع و اختیار به دولت تصمیم گیری خواهند کرد. قاعدتا کره 
جنوبی از منظر عرف بین الملل و مسائل قضایی و قوانین پیرامون 

آن هیچ دلیلی برای بلوکه کردن دارایی های ما ندارد.
 آن ها نمی توانند تحریم ها و نپیوســتن ایران به

 اف ای تــی اف را بهانه ای برای عدم اجرای تعهد 
مالی خود عنوان کنند؟

بهانه تحریم ها بهانه خوبی نیست، چون پیشتر کره اعلام کرد 
از طریق یک کشــور دیگر مثلا مثل عمان نسبت به پرداخت 
پول های بلوکه شــده ما اقدام مــی کند.ما این موضوع را یک 
راهکار دانستیم و پذیرفتیم اما ظاهرا باز به بهانه های مختلف 
طفره رفتند.در نتیجه ما مجبوریم که برخورد قضایی مجلس و 

برخورد دیپلماتیک با موضوع داشته باشیم.
آیا ما سطح روابط با کره را کاهش خواهیم داد؟

باید تحقیق شود و اگر واقعا کره به همین شکل حرکت کند ما 
مجبور هستیم روابط را قطع کنیم.

قبول ولی آیا این قطع رابطه به ضرر ما نخواهد بود 
،چرا که کماکان پول ما در این کشور به همین شکل 

خواهد ماند.
نه خُب قرار نیست که پول بماند ،به هر شکل مجلس در وهله 
اول دنبال یک راهکار دیپلماتیک است ولی اگر قرار باشد به همین 
شکل ادامه پیدا کند قرار نیست ما هم کماکان صادرات و واردات 
داشته باشیم و پولهای ما بلوکه بماند.قطع به یقین باید به دنبال 
راهکار منطقی باشیم و حتما مجلس تصمیمی مبتنی بر آنچه که 

بر اساس منافع ملی است خواهد گرفت.
در حال حاضر شــما ابزارهایی برای رهاســازی 

پول های بلوکه شده دارید؟
ابزارها این اســت که دروهله اول دستگاه دیپلماسی اختیارات 
بیشتری برای ســطح روابط با کره داشته باشد. بحث واردات و 
صادرات از کره است که همه این ها مواردی است که باید مجلس 
یررسی کند و آنچه که به صلاح منافع ملی کشور است در مورد 

آن تصمیم بگیرد و توجیه کند .
یعنی به باور شــما ما می توانیم با کاهش سطح 

روابط با کره احقاق حق بکنیم؟
ما باید بررسی کنیم و ببینیم چنانچه اثر گذار باشد، بله.

حیدری: رایزنی ها برای بازگشت پول های بلوکه شده ایران در کره به نتیجه نرسیده است

 اگر »سئول« به همین شکل حرکت کند، مجبور به »قطع روابط« هستیم
 ساماندهی ارزی مسیری همسو 

با معیشت مردم طی نکرده است
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با اشاره به اقدام بانک مرکزی مبنی بر 
حذف برخی صرافی ها با هدف تک نرخی کردن ارز، گفت: بانک مرکزی برای 

ساماندهی ارزی باید با دلالی مقابله کند.
مجتبی توانگر با اشاره به اقدام بانک مرکزی مبنی بر حذف برخی صرافی ها با هدف تک نرخی 
کردن ارز، گفت: بانک مرکزی باید چنین اقدامات حاشــیه ای را رها کرده و با حذف دلالی در 
بازار نرخ ارز را کاهش دهد.نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
با تاکید بر اینکه قیمت ارز تاثیر بسیاری بر معیشت مردم دارد، افزود: باید هر عاملی که به چند 
نرخی شدن قیمت ارز دامن زده شناسایی و حذف شود.وی با بیان اینکه کوچک شدن سفره 
مردم ضرورت ورود به نرخ ارز و بررسی هرچه سریع تر وضعیت این بازار را دو چندان کرده است، 
ادامه داد: متاسفانه بانک مرکزی در کنترل نرخ ارز و همچنین تک نرخی کردن آن موفق نبوده 
از این رو لازم است دولت تدبیر ویژه ای داشته و به یقین مجلس نیز در این حوزه کمک حال 
دولت خواهد بود.توانگر در گفت وگو با خانه ملت با تاکید بر اینکه حذف تعداد بالایی از صرافی ها 
کشور را از توانمندی آن ها در سرازیر کردن ارز به داخل محروم کرده است، مطرح کرد: بسیاری 
از صرافی ها در شرایط تحریمی توانستند، ارز به داخل کشور وارد کنند، اما اکنون با اقدام نسنجیده 
بانک مرکزی در حذف تعداد بسیاری از صرافی ها این توانمندی و نتایج مثبت آن نادیده گرفته 
شد، البته این به معنای آن نیست که بانک مرکزی براساس مُر قانون با تخلفات صرافی های 
متخلف برخورد نکند بلکه باید ضمن برخورد با تخلفات، زمینه و بستر سالم برای صرافی های 
توانمند را فراهم آورد.وی معتقد است بانک مرکزی باید تمام اهتمام خود را صرف حذف دلالی 
از بازار کند تا به این ترتیب ثبات نرخ ها اتفاق بی افتد.رییس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس اظهار 
کــرد: باید اقدام عاجلی در رابطه با نرخ ارز صورت بگیرد تا بازار از تلاطم قیمتی در حوزه های 
مختلف رها شود، یکی از این راه ها توجه به فین تک و اقتصاد دیجیتال است که متاسفانه بانک 

مرکزی نگاه بسته ای در این زمینه دارد.

عضو کمیسیون کشاورزی:
 نمی دانیم بعد از چند دقیقه چگونه رای یک سوم 

برای تصویب وزارت بازرگانی را گرفتند؟!
عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس به بیان 
توضیحاتی درباره روند تشکیل لایحه وزارت بازرگانی و نیازمند دو سوم آرا 

بودن این تصویب پرداخت.
غلامرضا نوری قزلجه، عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس 
درباره روند تصویب لایحه تشکیل وزارت بازرگانی و انتقاداتی که به این تصویب صورت گرفته، 
گفت: تصویب لایحه تشکیل وزارت بازرگانی به طور قطع نیازمند دو سوم آرا نمایندگان مجلس 
بود و تشکیل وزارت بازرگانی بر  خلاف آئین نامه انجام شد و اصلاح تصویب این لایحه با یک 
سوم آرا نمایندگان درست نبود.وی در ادامه بیان کرد:حتی تا چند دقیقه قبل از رای گیری هیات 
رئیسه هم معتقد بود تصویب این طرح نیازمند دو سوم آرا است ولی بعد از چند دقیقه نمی دانیم چه 
اتفاقی افتاد که رای یک سوم برای تصویب وزارت بازرگانی گرفتند.این نماینده مجلس یازدهم 
ادامه داد: همه متوجه عواقبی که این لایحه می تواند در مدیریت دولت و اقتصاد کشور داشته 
باشد، شده اند و به همین دلیل بحث مسکوت ماندن لایحه تشکیل وزارت بازرگانی مطرح شده 
است. به گزارش اقتصادآنلاین؛ این نماینده مجلس یازدهم که جز ۳۰ نماینده امضاکننده نامه 
مسکوت ماندن لایحه تشکیل وزارت بازرگانی است، خاطرنشان کرد: به احتمال قوی این لایحه 
مسکوت خواهد شد زیرا یک به هم ریختگی در شرایط اقتصادی کشور ایجاد خواهد کرد. دولت 
در حال حاضر همین که بتواند شرایط موجود را مدیریت کند کار بزرگی کرده است و اصلا لزومی 
ندارد که ساختار جدید درست کند.نوری قزلجه با تاکید بر  اینکه توان دولت اداره وزارتخانه های 
بیشتر نیست، افزود: برای مسکوت ماندن لایحه تشکیل وزارت بازرگانی باید رای گیری مجدد 

انجام شود ولی زمان مسکوت ماندن مشخص نیست.

افزایش ۸۷ درصدی قیمت تن ماهی در دو ماه اخیر
بررسی آمارهای مرکز آمار ایران و قیمت بازار نشان می دهد در ماه های اخیر 
قیمت تن ماهی یک رشد عجیب وغریبی داشته است، به طوریکه قیمت هر 
یک قوطی تن ماهی ۱۸۰ گرمی از ۴۰ هزار تومان در اسفند ۱۴۰۱ و ابتدای 

امسال، با رشد حدود ۸۷ درصدی به ۷۵ هزار تومان رسیده است.
به گزارش »نود اقتصادی« بررســی آمارهای مرکز آمار ایران و قیمت بازار نشان می دهد در 
ماه های اخیر قیمت تن ماهی یک رشد عجیب وغریبی داشته است، به طوریکه قیمت هر یک 
قوطی تن ماهی ۱۸۰ گرمی از ۴۰ هزار تومان در اســفند ۱۴۰۱ و ابتدای امسال، با رشد حدود 
۸۷ درصدی به ۷۵ هزار تومان رسیده است.مقایسه قیمت تن ماهی ۱۸۰گرمی با قیمت یک 
کیلوگرم ماهی قزل آلای زنده از ابتدای فروردین ۱۳۹۹ تا انتهای تیرماه امسال نشان می دهد در 
تیرماه قیمت یک تن ماهی ۱۸۰ گرمی معادل ۵۲ درصد قیمت یک کیلوگرم ماهی قزل آلای 
زنده بوده است.طبق آمارها، این نسبت به جز شهریور و مهرماه ۱۳۹۹ در هیچ ماهی سابقه نداشته 
و میانگین نسبت قیمت یک تن ماهی ۱۸۰ گرمی همواره معادل ۴۰ درصد قیمت یک کیلوگرم 
ماهی قزل آلای زنده بوده است.با این حساب، با قیمت فعلی ماهی قزل آلا، قیمت منصفانه یک 
تن ماهی ۱۸۰ گرمی باید حول وحوش ۵۸ تا ۶۰ هزار تومان باشد که رقم فعلی )قیمت ۷۵ هزار 

تومان( ۲۹ درصد گران تر از میانگین تاریخی است.

احتمال تعطیلی روز چهارشنبه قوت گرفت
دیروز وزارت بهداشت طرح تعطیلی آخر هفته شهرهای بالای ۴۰ درجه را به دولت 

فرستاد.
»با توجه به گرمای بی سابقه هوا در جهان و ایران و تأثیر مستقیم بر سلامت مردم، پیشنهاد تعطیلی 
بســیار جدی است.«بر اساس این گزارش، ظهر دوشنبه وزیر بهداشت در جمع خبرنگاران با اشاره به 
عوارض گرمای بی سابقه هوا برای سلامت، از پیشنهاد این وزارتخانه به هیأت دولت جهت تعطیلی آخر 
هفته برای مناطقی که دمای بالاتر از ۴۰ درجه را تجربه می کنند، خبر داده بوددکتر بهرام عین اللهی در 
حاشیه مراسم روز ملی اهدای خون در جمع خبرنگاران، با اشاره گرمای بی سابقه هوا در کشور، گقت: 
سلامت مردم عوامل مختلفی دارد که بخشی از آن محیطی است و ممکن است سلامت را به خطر 
اندازد؛ به عنوان مثال در زمستان موضوع آلودگی هوا را داریم که اگر به میزان خاصی برسد مجبور به 
تعطیلی هستیم.وی افزود: متاسفانه امسال با گرمای بی سابقه ای مواجه شدیم که وقتی از ۴۰ درجه بالاتر 
رود می تواند سلامت را دچار اختلال کند؛ بویژه این موضوع در افراد سالخورده، مبتلایان به بیماری های 
زمینه ای و کودکان بیشتر دیده می شود.عین اللهی افزود: در هر شرایطی که عوامل محیطی سلامت مردم 
را دچار مشکل کند وزارت بهداشت وارد می شود و با توجه به پیش بینی سازمان هواشناسی برای گرمای 
آخر هفته که احتمال می دهیم درجه حرارت بالا رود ما پیشنهاد تعطیلی را به هیئت دولت دادیم که برای 
سلامت مردم هر وقت درجه حرارت بالا رود تعطیلی لازم است و امیدواریم پیشنهاد ما را بپذیرند که این 
موضوع بسته به پیش بینی سازمان هواشناسی تا آخر هفته برای مناطق مورد نیاز مشخص می شود.وی 

گفت: مبنای درنظر گرفته شده دمای هوای بالاتر از ۴۰ درجه است.

 تعرفه واردات موبایل اعلام شد 
حقوق ورودی گوشی تلفن همراه بر اساس قانون بودجه سال ۱۴۰۲ در رویه های 

تجاری و مسافری و پستی ابلاغ شد.
بر اساس بخشــنامه گمرک ایران و طبق ابلاغیه وزارت صمت، حقوق ورودی گوشی تلفن همراه 
بر اســاس قانون بودجه سال ۱۴۰۲ در رویه های تجاری و مسافری و پستی مشخص شد.به گزارش 
اقتصادآنلاین، در رویه تجاری برای گوشی های بالای ۶۰۰ دلار جمع حقوق ورودی ۱۵ درصد و برای 
گوشــی های زیر ۱۰۰ دلار جمع حقوق ورودی ۶ درصد است. این درحالی است که در رویه پستی و 
مسافری جمع حقوق ورودی گوشی های بالای ۶۰۰ دلار با صفحه غیر لمسی ۳۰ درصد و گوشی با 

صفحه کلید لمسی با ارزش بین ۱۰۰ تا ۶۰۰ دلار ۸ درصد اعلام شده است.

 ضریب حقوق کارگران افزایش یافت
بخشنامه سازمان تامین اجتماعی موضوع افزایش ضرایب دستمزد ثابت صنوف 
موضوع ماده ۳۵ قانون تامین اجتماعی ابلاغ شــد که بر این اساس این ضریب از 

ابتدای امسال پنج درصد بر حقوق این گروه از کارگران اعمال می شود.
بخشنامه سازمان تامین اجتماعی موضوع افزایش ضرایب دستمزد ثابت صنوف موضوع ماده ۳۵ قانون 
تامین اجتماعی که خردادماه امسال با امضای میرهاشم موسوی مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی ابلاغ 

شده است، در سامانه قوانین کشور در دسترس عموم مردم قرار گرفت.
به گزارش خبرآنلاین، این بخشنامه در راستای اجرای مفاد ماده ۳۵ قانون تأمین اجتماعی و ارتقاء سطح 
رضایتمندی کارگران شاغل در کارگاه های مشمول قانون تأمین اجتماعی و همچنین به استناد مصوبه 
یکصد و سی و هشتمین جلسه هیات امنای سازمان تامین اجتماعی و صندوق های تابعه صادر شده است.

بر این اساس، ضریب دستمزد کارکنان شاغل در مشاغل صنفی دارای دستمزد مقطوع، از ابتدای سال 
۱۴۰۲ و همزمان با اعمال افزایش مزد سال جاری کارکنان مشمول قانون کار، موضوع بخشنامه شماره 
۲۹۶۱۳۷ مورخ ۲۹ /۱۲ /۱۴۰۱ وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به میزان پنج )۵( درصد افزایش می یابد.

همچنین مفاد مصوبه یادشده قابل تعمیم به ضرایب دستمزد رانندگان حمل و نقل بار و مسافر بین شهری 
و همچنین کارگران ساختمانی موضوع بندهای ۹ و ۱۰ بخشنامه شماره ۲۸ /۱۴۰۲ /۱۰۰۰ مورخ ششم 
فروردین امسال نخواهد بود.مرکز فناوری اطلاعات، آمار و محاسبات سازمان تامین اجتماعی مکلف شده 
است در اسرع وقت با همکاری ادارات کل وصول حق بیمه و نام نویسی و حسابهای انفرادی نسبت به 
طراحی و ساخت نرم افزار مربوطه اقدام نماید.مسئول حســـن اجرای این بخشنامه مدیران کل استان، 
معاونین منابع بیمـه ای، روسا و کارشناسان ارشد وصـول حـق بیمه، بازرسی دفاتر قانونی، بازرسی کارگاهی، 
فناوری اطلاعات؛ اعضاء هیات های تجدیدنظر تشخیص مطالبات؛ روسا، معاونین، مسئولین واحدهای 

وصول حق بیمه، فناوری اطلاعات شعب و سایـر واحـدهای مرتبط می باشند.

اخبار کوتاه 

در حالی کویت به تازگی گفته که حفاری از 
میدان مشترک آرش را آغاز خواهد کرد که 
خطیبی کارشــناس حوزه انرژی می گوید 
که در میادین مشترک بهترین روش بهره 

برداری مشترک است.
وزیر نفت کویت دوباره مالکیت ایران درباره این میدان 
گازی را زیر سؤال برده و در تازه ترین اظهار نظر گفته 
که »کویت منتظر تعیین مرز بندی با ایران نخواهد ماند 
و حفاری و تولید گاز در میدان گازی الدوره یا همان آرش 

را آغاز می کند«. هرچند که جواد اوجی وزیر نفت گفته که ایران حقوق و منافع خود در 
میدان گازی آرش را پیگیری می کند اما به نظر می رسد گوش شرکای ایران به این 
حرف ها بدهکار نیست.مرتضی بهروزی فر عضو موسسه مطالعات و پژوهش های 
انرژی در اینباره به بازار می گوید: در برداشت از میادین مشترک خیلی قانون مشخصی 
وجود ندارد و هر کشــور که زودتر و بیشتر از این میدان برداشت کند، برنده این بازی 
خواهد بود؛ چرا که در میادین مشترک بعد از مدتی نفت و گاز به سمتی که برداشت 
بیشتری در آنجا صورت گرفته، مهاجرت می کند. به عبارت دیگر غفلت ایران در توسعه 
میدان آرش باعث می شود که ذخایری که در محدوده مرزی ایران بوده و متعلق به 
ماست توسط عربستان و کویت برداشت شود.البته محمد علی خطیبی نماینده سابق 
ایران در اوپک در گفتگو با بازار مدعی شده که رفتار کویت و عربستان در حقوق بین 
الملل عرف نبوده و شروع حفاری از سوی کویت بدون تعیین حدود مرزی می تواند 
برای ایران حق و حقوقی ایجاد کند.او ادامه داد: وقتی حدود مرزی تعیین نشده کویت 
نمی تواند به صورت دقیق بداند که حفاری ها و برداشت هایی که می خواهد انجام دهد، 
در داخل مرزهای ایران واقع شده یا متعلق به خودش است.این کارشناس حوزه نفت 
معتقد است که در میادین مشترک بهترین روش بهره برداری مشترک است، چرا که 
وقتی قرار باشد هر کشور به تنهایی شروع به برداشت از آرش )الدوره( کنند، به طور قطع 
میدان آسیب خواهد دید. بنابر این بهتر است که ۳ کشور ایران و عربستان و کویت به 
دنبال حل و فصل مشکل در میدان آرش باشند و به یک توافق ۳ جانبه در این خصوص 
دست پیدا کنند.البته عقب ماندگی ایران در میادین مشترک تنها به آرش محدود نمی 
شود. بهروزی فر در اینباره می گوید:تحریم های متعدد باعث شد تا کشورهای رقیب 
ایران با بهره گیری از منابع مالی و تکنولوژی شرکت های خارجی هر سال میزان بیشتری 
از میادین مشترک برداشت کنند.او با اشاره به اینکه در پارس جنوبی شاهد مهاجرت گاز 
به سمت قسمت قطر هستیم، گفت: قطر با استفاده از منابع میدان پارس جنوبی، که 

در این کشور گنبد شمالی نامیده می  شود، به دومین 
صادرکننده ال  ان  جی جهان تبدیل شده اما ایران حتی 
در تامین نیاز گازی خود نیز با چالش مواجه شده است.

این کارشناس حوزه انرژی درباره چرایی عدم سرمایه 
گذاری در میادین مشترک گفت: چرا که ایران به دلیل 
محدودیت هایی در تامین سرمایه دارد، ناچار است که 
در پروژه هایی که بهره وری بالایی را دارند، را در دستور 
کار خود قرار داده و به عنوان اولویت کاری خود تعیین 
کند.او همچنین ادامه داد: جدای از مساله تامین سرمایه، 
تحریم ها مشکلات متعددی را در دسترسی به تجهیزات و تکنولوژی روز ایجاد کرده 
است. این در حالی است که کشورهایی همچون عربستان، قطر و حتی عراق هم به 
واسطه رشد درآمدهای نفتی خود در سال های گذشته توانسته اند با غول های نفتی دنیا 
وارد تعامل شده و با استفاده از جدیدترین تکنولوژی روز دنیا توسعه صنعت نفت، گاز و 
پتروشیمی خود را دنبال کنند. در واقع با این کار نه تنها مقدار برداشت خود را افزایش می 
دهند بلکه هزینه های آنها نیز به شدت در حال کاهش بوده و این مساله رقابت با آنها 
را برای ایران حسابی سخت می کند.البته این اولین بار نیست که وزیر نفت کویت حق 
و حقوق ایران در میدان آرش را نادیده می گیرد. سعد البراک، وزیر نفت کویت گفته بود 
که میدان الدوره، ثروت طبیعی کویت و عربستان است و هیچ طرف دیگری تا زمانی که 
ترسیم مرزهای دریایی تعیین تکلیف نشده، در آن حقوقی ندارد.او همچنین اعلام کرده 
بود که از ادعاها و قصد ایران درباره میدان الدوره که با ساده  ترین قواعد روابط بین  المللی 
در تعارض است، غافلگیر شدیم.پیش  از این هم یک مقام مسئول در وزارت خارجه این 
کشور اعلام کرد »منطقه دریایی که میدان گازی الدوره در آن قرار دارد، در محدوده 
دریایی کشور کویت است و منابع طبیعی آن بین کویت و عربستان مشترک است و 
دارای حقوق انحصاری در آن هستند«. درست به فاصله یک روز پس از ادعای کویت، 
یک منبع در وزارت خارجه عربستان هم در گفت  و گو با خبرگزاری رسمی این کشور 
)واس( مدعی شد که میدان گازی الدوره )آرش( حق مشترک عربستان و کویت است و 
تنها این دو کشور حق حاکمیت کامل بر آن را دارند. این منبع سعودی گفت که ریاض 
بار دیگر از ایران دعوت می  کند که براساس قوانین بین  المللی، مذاکرات درباره ترسیم 
مرزها در آن منطقه را آغاز کند.حال باید دید چه سناریوهایی در رابطه با میدان آرش 
وجود خواهد داشت؛ آیا طرفین این منازعه به دنبال آن هستند تا به هر شکل ممکن به 
توافقی بر سر تقسیم میدان برسند یا اینکه با تشدید تنش میدان را بلا استفاده گذاشته و 

اجازه هیچ نوع حفاری در آنجا را ندهند.

برنامه توســعه هفتم و عدم وجود سند 
پشتیبان و بندهای عجیب آن، ماه ها است 
که در صدر اخبار است؛ برنامه ای که به 
باور کارشناسان، تنها رفع تکلیفی بوده  

است که هیچ دردی را دوا نمی کند.
۲۸ خرداد ماه امســال بود که متن لایحه برنامه 
هفتم توســعه به مجلس ارائه شد و پنجم تیر ماه 
سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس از تصویب کلیات لایحه برنامه هفتم توسعه 

در این کمیســیون خبر داد؛ از آن زمان تا به امروز اما برنامه هفتم توسعه آماج 
انتقادات قرار گرفته است؛ البته انتقاداتی که بیراهه نیست.

برنامه هفتم توسعه، چهارمین برش از سند چشم انداز ۲۰ ساله ایران است و برای 
افق زمانی پنج ساله ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۶ تدوین شده است. در اولین خطوط برنامه 
توسعه هفتم از قدرت اجرایی پایین برنامه های توسعه قبلی انتقاد شده و از قابلیت 
اجرای بالای برنامه توسعه هفتم سخن به میان آمده است، با این وجود آمار و ارقام 
ذکر شده در برنامه توسعه هفتم و فقدان سند پشتیبان، حکایت دیگری را روایت 
می کند. بنابر تخمین های صورت گرفته، تنها ۳۰ درصد از برنامه های توسعه 
قبلی تا به امروز اجرایی شده است؛ برنامه هایی که به نسبت برنامه توسعه هفتم 
واقع بینانه تر بوده اند.یکی از ایرادات اساسی که به برنامه توسعه هفتم وارد است، 
در نظر نگرفتن مشکلات ساختاری و عادی تلقی کردن شرایط کشور است. به 
عبارت دیگر، گویا این برنامه توسعه برای کشوری نوشته  شده است که در شرایط 

تحریمی نیست و به ویژه در حوزه اقتصادی با بحران های عمقی مواجه نیست.
علی قنبری، اقتصاددان و استاد دانشگاه در گفت و گو با خبرآنلاین و در واکنش 
به برنامه توسعه هفتم، گفت: »برنامه هفتم توسعه بی پایه و اساس است. پس 
از برنامه توسعه ششم، این برنامه توسعه باید تنظیم می شد و به مجلس تقدیم 

می شد، با این وجود این کار بسیار با تاخیر اتفاق افتاد.«
برنامه توسعه هفتم ملغمه ای از خواسته ها و آرمان ها

این کارشناس اقتصادی در ادامه با اشاره به اینکه برنامه هفتم توسعه برخلاف 
اسم آن، جنبه توسعه ای و مبنای علمی ندارد، گفت: »این برنامه مسئله محور 
نیســت و به مشکلات اساسی کشور مانند تورم، بیکاری، نقدینگی و ضریب 
جینی و رشــد اقتصادی به صورت علمی پرداخته نشده است و اسناد پشتیبان 

ندارد. مسئولان سعی کرده اند ملغمه ای از خواسته ها 
و آرمان های خــود را در این برنامه بگنجانند، در 
صورتی که هیچ راهکار عملی برای دست یافتن به 
این آرمان ها وجود ندارد و هیچ نکته ای در خصوص 
جذب سرمایه گذاری خارجی که مهمترین مولفه در 
بخش توسعه  است، در این برنامه آورده نشده است. 
برنامه توسعه هفتم با مسائل سیاسی که این برنامه 

تحت تاثیر آن قرار می گیرد، بیگانه است.«
دولت به دنبال رفع تکلیف بوده است

قنبری در ادامه با اشاره به اینکه خیلی از اقتصاددانان و صاحب نظران این برنامه را 
غیرعملیاتی می دانند؛ گفت: »این برداشت می شود که دولت به دنبال رفع تکلیف 
بوده است، چراکه برنامه توسعه باید در نتیجه آمایش سرزمینی و در راستای سوق 
دادن جامعه به سمت رشد و توسعه پایدار باشد. دولت سیزدهم به مبانی اساسی و 

علمی در برنامه توسعه هفتم توجه نکرده است.«
این کارشــناس اقتصادی در ادامه گفت: »متاسفانه در کشور ما به مسائل به 
صورت بلندمدت نگاه نمی شــود و به صورت کوتاه مدت و مقطعی به مسائل 
نگاه می شود؛ قرار بر این بود که براساس چشم انداز ۲۰ ساله تا سال ۱۴۰۴ رشد 
اقتصادی ۸ درصد محقق شود، اما این روزها این چشم انداز با شکست مواجه 
شده است و دولت به صورت مقطعی و کوتاه مدت به مسائل نگاه می کند و جامعه 
نیز به این روند عادت کرده است و هیچ یک از افراد جامعه نمی توانند برنامه ریزی 
بلندمدتی را برای آینده خود مصور شوند و مسائل اقتصادی اگر پیش بینی پذیر 
نباشند نیز قابل حل نیستند و نمی توان به راهکار مناسبی برای حل این مسائل 

دست یافت.« 
در این برنامه همچنین پیشنهاد شده است که وزارت امور اقتصادی و دارایی 
تبدیل به وزارت تامین مالی و خزانه داری شود. همچنین دولت در لایحه دیگری 
پیشنهاد داده که وزارت بازرگانی تشکیل شود که به نوعی وظیفه قیمت گذاری 
و کنترل قیمت دارد؛ علی قنبری در واکنش به پیشــنهادهای مطرح شده  در 
این برنامه گفت: »در کشــور ما یک عادتی ایجاد شده است مبنی بر تشکیل 
وزارت خانه و منحل کردن آن و دوباره تشکیل وزارت خانه جدید و حتی تفکیک 
 آن و روزگار با این ترفندها گذرانده می شود؛ پیشنهادهایی از این قبیل دردی را دوا 

نمی کند.«

نفع آرش در بهره برداری مشترک
جنجال ها درباره میدان مشترک ایران، عربستان و کویت ادامه دارد

عادت عجیب دولت به تشکیل، تفکیک یا انحلال وزارتخانه ها
گویا برنامه برنامه هفتم توسعه برای کشوری نوشته  شده  که در شرایط تحریمی نیست

رشیدی کوچی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها بیان کرد: 
به نظر من عملکرد دولت در حوزه صنعت خودرو، بسیار بد بوده است. 
وزیر قبل به وعده های خود عمل نکرد و همین موضوع سبب آشفتگی 

بازار خودرو شد.
به دلیل محدودیت های مالی و تحریم هــای اقتصادی علیه ایران، طرح واردات 
خودروهای جدید با مشکلاتی روبه رو است. به همین دلیل، برخی از شرکت های 
خودروسازی در کشورهای دیگر، به فکر واردات خودروهای کارکرده به ایران هستند. 
این طرح به دو صورت مختلف ممکن اســت اجرا شــود. در یک حالت، شرکت 
خودروســاز، خودروهای کارکرده را به صورت مستقیم به ایران صادر می کند و در 
دیگر حالت، شرکت های واسطه گر اقدام به صادرات خودروهای کارکرده را به ایران 
می کنند.با توجه به اینکه خودروهای کارکرده معمولاً با قیمت پایین تری نسبت به 
خودروهای جدید عرضه می شوند، این طرح می تواند به عنوان یک راه کار برای تأمین 
نیاز به خودرو در ایران مطرح شود. بااین حال، باید توجه داشت که خودروهای کارکرده 
ممکن است با مشکلات فنی و عملکردی روبرو شود. همچنین، مصرف سوخت این 
نوع خودروها نیز بیشتر از خودروهای جدید است.به علاوه، برای اجرای این طرح، باید 
موضوعاتی مانند محدودیت های قانونی و مالی، نحوه صدور مجوز واردات، شرایط 
بازرگانی، کنترل کیفیت و تضمین حقوق مصرف کنندگان مورد بررسی قرار گیرد.

واردات خودروهای کارکرده می تواند تأثیری بر صنعت خودروسازی داخلی داشته 
باشد. این تأثیرات ممکن است مثبت یا منفی باشند و به عوامل مختلفی نظیر تقاضا 
و عرضه، قیمت ها، کیفیت و مشخصات فنی، سهم بازار و اشتغال زایی وابسته باشند.

از یک ســو، واردات خودروهای کارکرده می تواند باعث افزایش تنوع محصولات 
و انتخاب گســترده تر برای مصرف کنندگان شود و همچنین، به تأمین نیازهای 
جامعه درزمینه حمل ونقل کمک کند. همچنین، با افزایش رقابت و نزول قیمت ها، 

مصرف کنندگان می توانند از قیمت پایین تر خودروهای کارکرده بهره ببرند.

از سوی دیگر، واردات خودروهای کارکرده می تواند تقاضا برای خودروهای داخلی 
را کم کرده و درنتیجه، باعث کاهش تولید، اشــتغال و ســرمایه گذاری در صنعت 
خودروسازی داخلی شود. همچنین، این واردات ممکن است باعث افزایش آلودگی 
و تلف کردن منابع طبیعی شود؛ زیرا خودروهای کارکرده معمولاً مصرف سوخت 
بیشتری دارند و بیشتر نیاز به تعمیرات و نگهداری دارند که ممکن است باعث افزایش 
آلاینده های محیطی شوند.به هرحال، برای ارزیابی دقیق تأثیرات واردات خودروهای 
کارکرده بر صنعت خودروسازی داخلی، باید در نظر گرفت که این تأثیرات بسته به 
شرایط و متغیرهای مختلف، ممکن است متفاوت باشند.واردات خودروهای کارکرده 
به طور مستقیم می تواند به اشتغال زایی کمک کردهو از طریق ایجاد فعالیت هایی 
مانند تعمیر و نگهــداری، بازار فروش و خدمات پس از فروش، ایجاد فرصت های 
شغلی را فراهم کند. همچنین، افزایش تنوع محصولات موجود در بازار، باعث ایجاد 
فعالیت های مرتبط با واردات و فروش خودروهای کارکرده می شود که می تواند به 
اشتغال زایی کمک کند.بااین حال، باید توجه داشت که واردات خودروهای کارکرده به 
دلیل کمتر بودن هزینه های اولیه، ممکن است باعث کاهش تقاضا برای خودروهای 
داخلی شــود و درنتیجه، تولید و اشتغال در صنعت خودروسازی رو به کاهش رود؛ 
بنابراین، برای ایجاد تعادل مناســب در بازار خودرو، باید در نظر داشت که واردات 
خودروهای کارکرده نباید باعث کاهش تقاضا برای خودروهای داخلی شود و باید 
به گونه ای طراحی شود که به اشــتغال زایی و توسعه صنعت خودروسازی داخلی 
کمک کند.شرکت های خودروسازی در ایران در حال تلاش برای رفع مشکلات 
موجود هستند. برای مثال، برخی از شرکت های خودروسازی در ایران به منظور بهبود 
کیفیت خودروهای تولیدی، از تجهیزات و فناوری های پیشرفته استفاده می کنند. 

همچنین، برخی از شرکت های خودروسازی در ایران در حال همکاری با شرکت های 
خودروسازی بین المللی هستند تا بهبود کیفیت و فناوری خودروهای تولیدی را انجام 
دهند.برخی از شرکت های خودروسازی در ایران به منظور پاسخگویی به نیازهای 
مشتریان، توسعه شبکه خدمات پس از فروش را به عنوان یک اولویت مهم در نظر 
می گیرند و در این زمینه تلاش می کنند.بااین حال، با توجه به مشکلات اقتصادی 
و مالی که برخی از شــرکت های خودروسازی در ایران دارند، تلاش برای رفع این 
مشکلات به طور کامل به نظر نمی رسد که در عرض چند سال انجام شود و نیاز به 

برنامه ریزی و تلاش های بلندمدت دارد.
عملکرد دولت بسیار بد بوده است

به گزارش گسترش نیوز جلال رشیدی کوچی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراها در رابطه با عملکرد کلی دولت طی دو سال اخیر در بخش صنعت خودرو 
و مدیریت بازار گفت: به نظر من عملکرد دولت در این خصوص بسیار بد بوده است. 
وزیر قبل به وعده های خود عمل نکرد و همین موضوع سبب به هم ریختن بازار 
خودرو شــد. البته ما امیدوار هستیم که دولت از طریق واردات بتواند این ضعف را 
پوشــانده و سروسامانی به این وضع آشفته بدهد.او در ارتباط با انتخاب علی آبادی 
به عنوان وزیر جدید صمت و احتمال بهبود اوضاع کنونی در دو ســال باقی مانده 
از عمر دولت بیان کرد: آقای علی آبادی در خصوص این موضوع، نگاه نزدیکی به 
نمایندگان مجلس و شخص من دارد. امیدواریم که او بتواند اقدامات لازم را برای 
جبران ضعف های گذشته انجام دهد.رشیدی کوچی ضمن امیدواری به تأثیرگذاری 
طرح واردات خودروهای کارکرده بر بهبود وضعیت بازار خودرو مطرح کرد: واردات 
خودروهای کارکرده تأثیر زیادی دراین ارتباط خواهد گذاشت. در مورد خروج وضع 

موجود از حالت انحصاری و تعدیل قیمت های بازار، واردات خودروهای کارکرده مؤثر 
خواهد بود.وی افزود: در صورت درست انجام شدن این طرح و معقول بودن تعرفه ها، 
حتماً باعث کاهش قیمت خودرو می شود. خواسته ما از دولت این است که این طرح 
واردات خودروهای کارکرده را به بهترین شکل انجام داده و حساسیت بالایی نسبت 

به موضوع میزان تعرفه ها داشته باشد.
امیدواری به وزیر جدید صمت

مرتضی محمودوند، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در این 
راســتا به گسترش نیوز گفت: در این قسمت قصد دارم از آقای فاطمی امین دفاع 
کنم. همگان به او حمله کردند و کارهای او را مورد شــدیدترین نقدها قرار دادند. 
صنعت خودرو را فاطمی امین ایجاد نکرده است. این صنعت پیش ازانقلاب اسلامی، 
یک مؤلفه مهمی بوده که فراز و نشیب بسیاری داشته است.او در ادامه بیان کرد: 
صنعت خودرو در دهه گذشــته مورد لطمات زیادی قرار گرفت. درواقع یک پیکر 
کم جان تحویل آقای فاطمی امین و تیم همراه او داده شد. دسته ای نیز در این میان 
به بزرگ نمایی و غرض ورزی پرداختند و درنهایت شــاهد برکناری این شخص از 
سمتش بودیم.نماینده مجلس یازدهم در ادامه خاطرنشان کرد: ایران باوجود دارا بودن 
ظرفیت بالا در صنعت خودرو، مدیریت ضعیفی در این حوزه دارد. امیدوارم مدیران 
جدید ضعف موجود را حل کرده و راه حل های مؤثری برای رفع ایرادات داشته باشند. 
زمانی که ما صنعت خودرو داخلی داشتیم، کشورهایی مثل کره جنوبی، روسیه و چین 
در حد و اندازه ما نبودند.وی در پایان ضمن امیدواری به عباس علی آبادی به عنوان 
وزیر جدید صمت به گسترش نیوز گفت: آقای علی آبادی یک روستازاده شریف و 
تلاشگر محسوب شده و از بطن همین مردم برخاسته است. به  واسطه شخصیت 
والا و توانمندی های بالقوه او، من آینده خوبی را برای وزارت صنعت، معدن و تجارت 
پیش بینی می کنم. به عقیده من وزیر جدید صمت، قادر به ایجاد تحولات اساسی 

در حوزه های مربوطه است.

نمره مردود دولت در صنعت خودرو 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی؛ با این اقدام قیمت ها کم می شود

بی محلی دستگاه نظارتی به رانت های اطلاعاتی در بورس
چرا همچنان سرمایه حقیقی ها از بورس خارج می شود؟

بورس در حالی به اصلاح عمیق خود ادامه داده که بسیاری از سهامداران و تحلیلگران 
معتقدند که متولیان و دستگاه نظارتی نسبت به رانت اطلاعاتی بورس بی توجه هستند 

و تا رسیدگی نشود پول جدید وارد بازار نمی شود.
بسیاری از کارشناسان و سهامداران خرد بازار سرمایه هنوز معتقدند که ریزش شدید بورس در ماه های اخیر 
تحت تاثیر رانت اطلاعاتی بوده و عدم رسیدگی به این موضوع منجر به بروز بی اعتمادی و خروج پول از 
بورس شده است.یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه واکنش قوه قضائیه در نتیجه دادخواهی عده ای 
از سهامداران به رانت های اطلاعاتی بوده است، گفت: هرچند سهامداران خرد نتوانسته اند مطالبات خود را از 

دولت و سازمان بورس دریافت کنند و این مسئله باید تعیین تکلیف شود.
حمید میرمعینی با بیان اینکه در شرایط کنونی هیچ برنامه ای جامعی در بورس وجود ندارد، افزود: سازمان 
بورس و اوراق بهادار تاکنون چشم انداز بازار را تعیین نکرده که تا چند سال آینده چقدر جذب نقدینگی در 
بورس افزایش یابد؟او با تاکید بر اینکه در مقطع کنونی معلوم نیست چه برنامه ای برای عرضه اولیه، استفاده 
از ابزارهای مالی و ... وجود دارد، افزود:مالزی زمانی که دچار بحران مالی شد و برنامه جامع ارائه و محورهای 
توسعه ای هم در زیرساختارهای آن تعریف شد و در نهایت بعد از اجرای برنامه ها تبدیل به یکی از بازارهای 

بزرگ مالی دنیا شده است. بنابراین تا زمانی که برنامه ای وجود نداشته باشد بورس به جایی راه نمی برد.
بورس ایران به صورت موقتی و موجی رشد کرد

او با تاکید بر اینکه در چند سال گذشته بورس ایران به صورت موقتی و موجی رشد کرده، تصریح کرد: 
همیشه بعد از اصلاح عمیق با اعتراض سهامداران کمی بازار رشد داشته و دوباره شاخص وارد اصلاح شده 
و این روال تاکنون ادامه داشته است.میرمعینی با نگاهی به وضعیت معاملات بورس، تصریح کرد: موقعیت 
کنونی اقتصاد ایران ربط چندانی به تحریم ندارد و وقتی برنامه ای وجود نداشته باشد همه عوامل به تحریم ها 
و ... نسبت داده می شود.او با تاکید بر اینکه دولت در حال حاضر سازمان بورس را به رسمیت نمی شناسند، 
تصریح کرد: جایگاه رئیس سازمان بورس در دولت باید به اندازه رییس کل بانک مرکزی باشد و بتواند با لابی 

گری از بازار دفاع کند.این کارشناس بورس در گفتگو بازار با اشاره به اینکه رکود بازارهای جانبی دلیلی بر رشد 
بازار سرمایه نخواهد بود، گفت: روند صعودی بازار به دلایل ارزندگی خودش است و از طرف دیگر دوره های 
رشد و رکود بورس متفاوت از سایر بازارها است.او افزود: از طرف دیگر دسترسی به بازار سرمایه متفاوت از 
بازارهای دیگر است به همین دلیل نمی توان وضعیت بازار های موازی را عامل موثری برای حرکت رو به 
بالا و پایین شاخص بورس دانست.حمید میرمعینی با بیان اینکه بازار سرمایه هم اکنون به حالت تعادل برگشته 
است، افزود: اثر اتفاقاتی که در بورس رخ داده روی شاخص بورس و نمادها نمایان شده است و این مساله 

ناشی از سیاست گذاری های غلط و ناکارآمدی برخی مدیران در بدنه بورس دانست.
او افزود: رشد بورس به محرک های جدیدی نیاز دارد برای نمونه تعدیل نرخ خوراک پتروشیمی ها که هم 
اکنون توسط مجلس در حال پیگیری است منجر به رشد نسبی شاخص تا محدوده همان سقف دو میلیون 
و ۵۰۰ هزار واحد است. به گفته میرمعینی در شرایط کنونی بازار نسبت به آینده ترسیده به همین دلیل وارد 
فاز نوسان گیری شده است مگر اینکه روند بازار تغییر کند و وارد فاز پایدار تری شود.او با اشاره به اینکه در 
۵ ســال گذشته بورس فراز و فرودهای شدیدی داشته است، تصریح کرد: بازار در برخی مواقع از شاخص 
بازارهای دیگر عقب مانده و این موضوع در نتیجه تعرض به این بازار بوده به همین دلیل در مقطع کنونی 
جریان نقدینگی به سادگی وارد این بازار نمی شود.او با تاکید بر اینکه جلب اعتماد برای بورس نیازمند خروج 
دولت از تصمیم گیری های غیرکارشناسی و مقطعی است، اظهار کرد: بر مبنای همین عامل بعید به نظر 
می رسد که شرایط مناسبی برای جذب سرمایه گذاری در بورس فراهم شود. او با نگاهی به وضعیت اقتصاد 
مولد کشور اظهار کرد: راندمان کارخانه ها به دلیل فرسودگی روندی نزولی دارد و از طرف دیگر در ۱۲ سال 
گذشته سرمایه ثابت کاهش شدیدی داشته است و این مساله نه تنها تحت تاثیر بی اعتمادی بوده، بلکه از نظر 
اقتصادی و حاشیه سود هم چشم انداز مثبتی وجود ندارد به همین دلیل در میان مدت سیستم تولید روندی 
نزولی دارد و این موضوع به یک صنعت خاص مربوط نیست و در تمام بخش ها این مشکل وجود دارد.
 او افزود: از این رو جریان خام سرمایه گذاری با وجود تاکیدات فراوان و منویات اقتصاد مقاومتی باید تسهیل 

می شد و فضای کسب و کار هم قابلیت رقابت با بازارهای خارجی هم پیدا می کرد اما همچنان سیاست های 
مربوط به تامین خوراک تولید و تجهیزات با مشکل مواجه است و سیاست های قیمت گذاری هم عوامانه 

بوده و تنها به نفع دلالان تمام شده است.
دلایل ادامه افت ارزش معاملات بورس

احمد جانجان کارشناس بازار سرمایه در گفتگو با بازار با اشاره به اینکه ارزش معاملات بورس به شدت افت 
داشته است، گفت: دلیل این کاهش حجم معاملات ناشی از خبرهای منفی در بازار است و مانند فرد تصادفی 
شده که خون ریزی داشته و الان خون هم از آن گرفته شده است.او با اشاره به سیاست های غلط متولیان 
بورس افزود: از اسفند تا ۱۷ اردیبهشت ۲ عرضه اولیه داشته ایم و بعد از آن هم هفته ای یک یا دو عرضه 

اولیه اتفاق افتاده و این به مثابه خروج پول از بورس است.
پول در شرایط اصلاحی از بازار خارج می شود

جانجان با بیان اینکه وقتی پول در شرایط اصلاحی از بازار خارج می شود به معنای این است که به دنبال 
اصلاح شاخص هستند، تصریح کرد: هرچند دفعات قبل هم این سناریو اتفاق افتاد اما بعد از آن بازهم بورس 
رشد کرده است.او افزود: در حال حاضر شاخص بورس یک میلیون و ۹۰۰ هزار واحد را دیده و سیاست های 
دولت برای کاهش شاخص بورس منجر شده رشد شاخص با تاخیر اتفاق بیفتد و اگر اصلاح طولانی شود. 
به نظر می رسد که از شهریور ماه بازار رشد خود را آغاز کند و اگر ارزش شاخص بورس به شدت کاهش 
یابد تا بعد از گزارش های شش ماهه رشد به تعویق می افتد.او با بیان اینکه سیاست گذاران به دنبال منافع 
 عام نیستند، اظهار کرد: وقتی دولت در سطح مالیات ستانی برنامه جامعی دارد هنوز به چیز دیگری فکر 
نمی کند و تصمیمات یک شبه دولت در نتیجه این است که فعلا مشکلی در تامین منابع ندارند.او افزود: در 
نیمه دوم سال که کسری بودجه اتفاق می افتد شرایط تورم و رشد بورس و ... را خواهیم داشت به همین دلیل 
رشد شاخص بورس در نیمه دوم سال جهشی خواهد بود.به گفته جانجان ارزیابی از سیاست گذاری ارزی 

هم نشان می دهد که فنر قیمتی ارز جمع شده و بعد از آن شاهد شوک های قیمتی در آینده خواهیم بود.


